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سیاسی

کواکبیان دبیرکل حزب مردم سالاری:

حکمرانی باید به سوی نظام حزبی برود

سرویس سیاسی-بعد از آنکه میرحسین موسوی 
در نیمــه بهمن مــاه در بیانیه ای با پیشــنهاد »تدوین 
پیش نویس قانون اساســی جدید«، »تشکیل مجلس 
مؤسسان« و همچنین »همه پرسی«، علناً خواستار عبور از 
نظام سیاسی مستقر بر ایران شد، انتظار می رفت چهره ها 
و فعالان جبهه اصلاحات به این اظهارات ، واکنش نشان 
دهند.فارغ از آنکه شمار زیادی از اصلاح طلبان در این 
باره ســاکت ماندند، تعدادی از آنها موضع گیری کرده 
و جهت گیری های مختلفی نسبت به بیانیه میرحسین 
موســوی صورت گرفت اما در میان آنها بیانیه »محمد 
خاتمــی« رئیس جبهه اصلاحات از اولین و مهم ترین 
مواضع بود. اصلاح طلبان این روزها به دو دســته کلی 
تقسیم شده اند و شکاف در قرائت آنها، مشهود است؛ 
یک گروه آنهایی که پشت موسوی درآمدند و ایده »تغییر 
قانون اساسی« او را بازتاب مثبت دادند و گروهی دیگر 
که خاتمی را بر موسوی ترجیح دادند و سعی کردند با 
همه یاس آفرینی ها، به امید بازگشت به قدرت، خطوط 
قرمــز کلان را محفوظ نــگاه بدارند.جبهه اصلاحات 
ایران به عنوان نهاد اصلی تصمیم گیر اصلاح طلبی، در 
بیانیه ای حمایت تام و تمام خود از خاتمی را اعلام کرد 
و از موسوی برائت جست. جبهه اصلاحات ایران اعلام 
کرد: »واهمه و پرهیز از هرج ومرج و خشونت بی پایان و 
در نتیجه تباه شدن آینده ایران و فرزندان آن، این تکلیف 
را به ما می دهد که در تلاشی که این بیانیه برای گشودن 
راه برون رفت از این وضعیت صورت می دهد، با خاتمی 
همراه باشیم.« کواکبیان که دبیرکل حزب مردم سالاری 
است نیز در رابطه با بیانیه میرحسین موسوی می گوید: 
به نظر من بیانیه میرحســین موسوی عبور از این قانون 
اساسی است. بنابراین اگر منظور آقای موسوی رفراندوم 
جدید باشــد باید بگویم که این نظام این رفراندوم را 
اجرایــی نمی کند.او همچنیــن در مورد بیانیه خاتمی 
می گوید: جالب اســت، نظر آقای خاتمی قبلًا اجرای 
بدون تنازل اصول قانون اساسی بود اما طرفدار این نبود 
که قانون اساســی اصلاح شود ولی الان طوری نشان 
داده می شود که او تمایل به اصلاح قانون اساسی دارد.

گفتگو با »مصطفــی کواکبیان« دبیرکل 
حزب مردم سالاری را در ادامه می خوانید:

در ابتدای صحبت تحلیل تان را از فضای 
سیاسی کشور بفرمائید؟

فضای سیاســی کشور فضای با نشاطی نیست و 
به تعبیری نوعی یخ بندان سیاســی بر این فضا حاکم 
است. اما قطعاً این فضا را باید به سمتی برد که به نشاط 
سیاســی و نوعی مشارکت گســترده مردم در عرصه 
تعیین سرنوشت مبدل شود بنابراین از این نظر مأیوس 
نیستم که بتوانیم با کمک همه احزاب کشور و مسئولان 

حکومتی و ۳ قوه نشاط لازم را در کشور ایجاد کنیم.
از صحبت های خودتــان وام می گیرم که 
گفتید فضای سیاسی در یک یخبندان سیاسی 
قرار دارد. جریان اصلاحات چه عملکردی برای 
تبدیل یخبندان سیاســی به نشاط سیاسی 

داشته است؟
در حال حاضر جریان اصلاح طلبی کاره ای نیست 
و به حمدالله ۳ قوه یکدست هستند. البته هیچگاه امور 

در دست اصلاح طلبان نبوده است.
8 ســال از امورات کشور در دست اصلاح 

طلبان بود!
ما اصلاح طلبان از دولت آقای روحانی حمایت 
کردیــم اما آیا مگر دولت روحانی دولت اصلاح طلبی 
بود؟ اکثریت مجلس هم حتی اصلاح طلب نبودند.ما 
فقط یک دولت را دولت اصلاح طلب می دانیم و آن هم 

دولت آقای خاتمی است و لا غیر.
امــا در زمان انتخابــات از آقای روحانی 

حمایت کردید.
بله - همه می گفتند که اگر شــما نبودید روحانی 
رأی نمی آورد. در زمان انتخابات ریاســت جمهوری 
ســیزدهم هم شــورای نگهبان یک جریانی را به کلی 
حذف کرد. آقای همتی و مهرعلیزاده از طرف خودشان 
آمده بودند و مورد تأیید جبهه اصلاحات نبودند. بنابراین 
معتقدم این انتخابات غیر رقابتی ترین انتخابات کشور 
بــود. در انتخاباتی که رقابتی نیســت انتظار دارید که 
اصلاح طلبان بیایند کف و ســوت بزنند که الحمدالله 
خوب شــده است؟!بنابراین در پاسخ به سوال شما که 
می گوئید اصلاح طلبان چرا نشاط ایجاد نکردند، باید 
بگویم که اصلًا اصلاح طلبان چیزی در دست نداشتند 

که بخواهند نشاط ایجاد کنند.
یعنی شــما هم میگوییــد اصلاح طلبان 

تصمیم گیرنده نیستند؟
واقعــاً تصمیم گیرنده نیســتند. بعد از انتخابات 
ریاست جمهوری سیزدهم همه قوا یکدست شدند اما 
ثمره این یکدست شــدن متأسفانه بازهم به نفع مردم 
نیست و شاهد دلار ۵۰ هزارتومانی هستیم. به اعتراف 
خود اصولگراها می گویم که این یکدســت شدن هم 
به نفع مردم نشــد چرا که اگر نتایــج مثبت بود از دل 
این اتفاقات طرح مولد سازی بیرون نمی آمد.متأسفانه 
هر اقدامی که در کشــور انجام می شــود در پایان به نام 
رهبری را تمام می کنند. بنابراین معتقدم یکدست شدن 
حکومت خیلی به نفع مردم نشده است. در دیداری که 
رهبر معظم انقلاب با اعضای مجلس خبرگان داشتند، 
آقای رئیسی نزد رهبری قول دادند که تورم را کنترل کند. 
اگــر این دولت بتواند تورم را کنترل و وضعیت خوبی 
در سیاست خارجی ایجاد کند، خوشحال می شویم اما 
در مجموع گمان نمی کنم که وعده های رئیس جمهور 
در این باره تحقق یابد چراکه در حال حاضر نزدیک به 
پایان سال هستیم اما هنوز نرخ دستمزد کارگران تعیین 
نشــده است! با اطلاعاتی که دارم کمی نگران هستم اما 

امیدوارم شاهد لشگر گرسنگان نباشیم.
معمولاً کارکرد احزاب در کشــورها این 
هست که به موضوعات مختلف ورود می کنند. 

چرا احزاب در کشور ما منفعل هستند؟ و یا فقط 
در ایام انتخابات فعال می شوند؟

پاسخ به سوال شما قابل دقت بیشتری است. من 
معتقد نیستم بعنوان حزب »مردم سالاری« انفعالی داشته 
باشــیم. شــاید کمتر از یک هفته پس از ماجرای فوت 
خانم »مهسا امینی« نسبت به این موضوع موضع گیری 
کردیم و حداقل ۲۰ راهکار در زمینه های مختلف از رفع 
انسداد اینترنت و فضای مجازی تا ضرورت رسیدگی به 
ماجرا و همچنین توقف گشت ارشاد را مطرح کردیم. ما 
همچنین در مورد وضعیتی که لباس شخصی ها گاهی 
ایجاد کردند و اقدامات خودسرانه ای که بعضاً صورت 
می گرفت، ورود کردیم و مباحثی را مطرح کردیم.نظام 
حکمرانی ما نظام حزبی نیست. باید ببینیم احزاب کجای 
کار هستند چرا که اگر احزاب را خیلی کارآمد و خوب 
بدانیم برای چسباندن پوستر انتخابات برای گرم کردن 
تنور انتخابات از آنها تعبیر می شود در حالی که اگر نظام 
حزبی در کشور حاکم باشد دیگر چنین دیدگاهی نسبت 
به احزاب وجود نخواهد داشــت. احزاب می توانند در 
هریک از موضوعات سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و… 
کشور دیدگاه های خود را مطرح کنند و نظرشان مورد 
توجه واقع شــود اما متأسفانه نوعی نگاه ابزاری نسبت 
به احزاب وجود دارد. معتقدیم باید قانونی اساســی در 
اینباره مورد بازنگری قــرار گیرد و نظام حکمرانی به 
ســوی نظام حزبی رود. یکبار هم رهبری در کرمانشاه 
اشاره فرمودند که ما می توانیم نظام پارلمانی را هم تجربه 
کنیم یعنی رئیس حزب اکثریت، رئیس دولت شــود. 
متأســفانه مجلس فعلی هم که در جهت اصلاح قانون 
انتخابات مجلس تلاش می کند همه همتشان این هست 
که ۲۹۰ کرســی مجلس تبدیل به ۳۴۰ کرسی شود در 
حالی که قانــون انتخابات مجلس می تواند به احزاب 
نقش دهد حتی مجلس می تواند تناسبی بودن انتخابات 
را مطرح کند یعنی اگر حزب اکثریتی رأی آورد اقلیت 
هم به تناسب آرا نقش داشته باشد. همایشی تحت عنوان 
»آسیب شناســی انتخابات« در وزارت کشور برگزار 
کردیم اما آقای وزیر کشور در این جلسه فقط سخنرانی 
کردند و حتی تا پایان جلســه نماندند که این موضوع 
باعــث ناراحتی اعضای احزاب شــد. در این همایش 
اعضای همه جریان های سیاسی صحبت های خود را 
مطرح کردند و یکی از مباحث که جدی مطرح شد این 
بود که اگر همه انتخابات آینده با مشارکت حداقل ۶۰ 
درصد واجدین شرایط اتفاق بیفتند، می توانیم در جهت 
پایداری و ثبات نظام بهتر عمل کنیم؛ یعنی هیچکدام از 
فراکســیون ها به دنبال برگزاری انتخابات ۳۰ درصدی 
هــم نبودند بلکه به دنبال برگزاری انتخابات پرشــور 

بودند.
آقای کواکبیان همانطور که مستحضرید 
قانون اساسی ما یک قانون مترقی و نوآوری 
در مقایسه با قانون اساسی دیگر کشورهاست. 
خیلی از کارشناسان اعتقاد دارند مشکل قانون 
اساســی در عدم اجرای درســت آن است. آیا 
شــما ایرادی را به اجرای قانون اساسی وارد 

نمی دانید؟
چــرا در اجرا هم مشــکلاتی وجود دارد اما همه 
مسائل صرفاً مربوط به اجرا نمی شود. اینکه انتخابات 
باید رقابتی شــود چــه ربطی به اجرا دارد؟ شــورای 
نگهبان در حال حاضر فقط مسئولیت مباحث مربوط 
به »مغایرت با شــرع و قانون« را نــدارد بلکه در مورد 
سیاست های کلی نظام نیز تصمیم گیری می کند.حتی 
در مواردی وقتی مجلس شورای اسلامی هم بخواهد 
طرحــی را تصویب کند ابتدا باید مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام آن را بررسی کند که آیا با سیاست های 
کلی نظــام همخوانی دارد یا خیر.مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام تبدیل به مجلس دوم شده است.موضوع 
بعدی بحث وجود شــوراها در قانون اساسی است. آیا 
»شورای عالی انقلاب فرهنگی« در قانون اساسی وجود 
دارد؟ آیا »شــورای عالــی فضای مجازی« و همچنین 
»شــورای هماهنگی سران ســه قوه« در قانون اساسی 
وجــود دارد؟ همه این موارد خلاف قانون اساســی 
اســت.بنابراین معتقدم این موارد باید در قانون اساسی 
نوشته شوند چرا که در برخی مواقع خلاف قانون عمل 

می کنند و کسی هم نمی تواند چیزی بگوید.
به بحث حضور زنان در انتخابات ریاست 
جمهوری اشاره کردید. موضوع حضور زنان 
گویا تبدیل به وســیله ای ابزاری برای اصلاح 
طلبان شده که در ایام انتخابات به طور متعدد 
در شعارهای انتخاباتی و محافل شأن شنیده 
می شود. اما هیچگاه جامه عمل به آن پوشانده 

نمی شود.

یکــی از دلایلی که شــعار »زن، زندگی، آزادی« 
مطرح شــد همین موضوعات بود. چــرا در مجلس 
شورای اسلامی باید از مجموع تعداد ۲۹۰ نماینده فقط 

۱۵ نفر از خانم ها حضور داشته باشند؟
در صحبت هایتان به عفو گسترده متهمان 
و اغتشاشگران حوادث اخیر توسط مقام معظم 
رهبری اشاره کردید. همیشه انتقاد می شود که 
حاکمیت صعه صدر نــدارد. الان هم حاکمیت 
صعه صدر خود را با عفو گسترده ای که انجام 
شــد، نشان داد. این موضوع چقدر می تواند از 

گسست اجتماعی پیشگیری کند؟
ما که از این موضوع استقبال کردیم. اقدام خوبی 
بود اما کمی دیر انجام شد. البته حتماً در جریان هستید که 
این عفو شامل افرادی می شود که حکم محارب نداشته 
باشــند. گفته شد که این عفو شامل ۸ هزار نفر می شود 
که امیدواریم این طور باشد. یکی از مشکلات ما اصل 
۲۷ قانون اساسی است. چرا اجازه نمی دهیم اعتراضات 
مسالمت آمیز انجام شود. بنابراین انجام اینگونه اقدامات 
برای انسجام ملی، اتحاد ملت و حفظ منافع ملی خوب 

است.
حوادث ماه های اخیر به فرصتی برای به 
میدان آمدن اپوزیسیونی تبدیل شد که پیش از 
این یا گمنام و یا ناشــناخته بودند و در سایه 
حمایت رسانه های سعودی و انگلیسی هر از 
گاهی فعالیت حاشــیه ای داشتند. آیا این افراد 
می تواننــد نمایندگی مردم ایران را داشــته 

باشند؟
معتقدم اگــر مرجعیت داخلی از بیــن برود در 
یک جایی خارج از کشــور سرباز میزند. در مرجعیت 
رسانه ای متأسفانه صداوسیما بدترین عملکرد را داشته 
است.در سفری که به قطر داشتم در شبکه الجزیره قطر 
حضــور یافتم در آنجا مدعی بودند که در کل دنیا فقط 
۳ هزار نیروی رســانه ای دارند اما در صدا و ســیمای 
خودمــان کمتر از ۴۰ هزار نفــر نیرو نداریم که همین 
موضوع باعث می شود هزینه های بی جایی صرف شود.
بنابراین باید مرجع رسانه ای را به داخل کشور بدهیم. 
باید به رسانه های داخلی بیشتر توجه شود تا رسانه های 
خارجی نتوانند دخالتی در امور داخلی کشــور داشته 
باشند و میدان داری کنند.وقتی که کنفرانس امنیتی مونیخ 
را در رسانه ها دیدم قلبم به درد آمد. زمانی بود که آقای 
ظریف حضور پیدا می کرد اما حالا چی؟ یکی از بحث ها 
اوکراین اســت. چرا باید نام ایران در کنار نام روسیه در 
جنگ اوکراین مطرح شود؟ ما از اول گفته بودیم که با 

هرنوع تجاوزی مخالف هستیم.
اخیراً شــاهد رسانه ای شــدن یکسری 
نشســت های آقای روحانی با وزرای دولتش 
هســتیم. هدف از رسانه ای شدن این موضوع 

چیست؟
من اشکالی در این موضوع نمی بینم اما معتقدم باید 
همین افراد بروند و حزب قوی تشکیل دهند.ما در حال 
حاضر ۲۲۳ حزب در کشور داریم. چه کار مثبتی انجام 
دادند که حالا بخواهیم یک حزب دیگری تشکیل شود؟ 
باید حزب قدرتمندی تشکیل شود که نقش ایفا کند. به 
نظر من اعضای دولت ها می توانند برای خودشان گعده 
داشته باشند اما اگر می خواهند اقدام جدی انجام دهند 

باید از کانال حزب وارد شوند.
با توجه به اینکه اصلاح امور در چارچوب 
یک نظام سیاســی امکان پذیر است، بنابراین 
حضور در چارچــوب قدرت مقدمه اصلاحات 
تلقی می شود. با این پیشفرض اصلاحات چه 

برنامه ای برای ورود به انتخابات دارد؟
هنوز هیچ تصمیم خاصی از سوی اصلاح طلبان 
گرفته نشــده است. اگر ببینیم در سبد کالای سیاسی ما 
کاندیدایی وجود دارد حتماً شــرکت خواهیم کرد اما 
مقدمه همه اینها مشارکت مردم است.انتخابات باید با 

مشارکت گسترده مردم صورت گیرد و رقابتی باشد.
بنابراین طرفدار این هستیم که اگر انتخابات رقابتی 
باشد حتماً فعال می شویم که البته باید نهادهای قدرت 

هم اجازه این فعال شدن را بدهند.
حرف پایانی؟

معتقدم مردم ما در ســال ۱۴۰۱ به واسطه وجود 
مشــکلات معیشــتی و اقتصادی و همچنین مباحث 
مربوط به اغتشاشــات اخیر ســال خوبی را پشت سر 
نگذاشتند. امیدواریم هرچه به سال نو نزدیک می شویم 
این مشکلات رفع شود و با نشاط بیشتری بتوانیم سال 
جدیــدی را آغاز کنیم.امیدوارم مســئولین ما متوجه 
شوند که هرچه به مردم بیشتر خدمات دهند مردم هم 

قدرشناس خواهند بود.

دبیرکل حزب مردم سالاری با بیان اینکه به نظر من بیانیه میرحسین موسوی عبور از این قانون اساسی است، گفت: اخیرا در حزب مردم سالاری ۳۰ مورد 
ایراد قانون اساسی برای اصلاح مطرح کرده ایم.

ســرویس سیاســی- یک عضو 
کمیسیون شــوراها و امور داخلی مجلس 
گفــت: نباید بترســیم از این کــه مردم 
اعتراضــات بــه حق شــان را به صورت 
مســالمت آمیز تحت برنامه و قانون اجرا 

کنند.
ابوالفضل ابوترابی درباره آماده شدن 
لایحه ســامان دهی تجمعــات قانونی در 
کشور بر اساس اصل ۲۷ قانون اساسی که 
معاونت حقوقی رئیس جمهور از آن خبر 
داده است،گفت: یک  مسئله ای وجود دارد 
و آن این است که طبق اصل ۲۷ قانون اساسی تجمعات مردم را حق آنان دانسته ایم 
و نباید بترســیم از این که مردم اعتراضات به حق شــان را به صورت مسالمت آمیز 

تحت برنامه و قانون اجرا کنند.
این نماینده مجلس شــورای اسلامی یادآور شد: بحث اعترضات مردمی در 
تمام کشــورهای دنیا باب اســت و تمام دنیا این مسئله را دارند. حتی کشورهای 
پیشــرفته را که مشاهده می کنیم، می بینیم تجمعات اعتراضی بسیار بزرگی دارند 
که کاملا مسالمت آمیز است. طبیعی هم هست چند نفر ممکن است در مورد یک 
موضوعی اعتراض داشته باشند در قواعد دموکراسی این مسئله دیده شده است و 

قانون اساسی مترقی ما هم این را می گوید.
وی ادامه داد: از سوی دیگر در قانون عادی ما حق برگزاری چنین تجمعاتی 
دیده شده است، منتها در قانون عادی به ۲ قید این که این  مسئله مخل آسایش و امنیت 
نباشد و تظاهرات کنندگان اسلحه نداشته باشند، اشاره شده که کاملا پذیرفته شده 
است و ما هم باید این موضوع را تفهیم کنیم. ابوترابی بیان کرد: در قوانین عادی هم 
این مسئله بر اساس اصل ۲۷ قانون اساسی دیده شده است منتها قید این که گفته شده 
باید مجوز از وزارت کشور بگیرند کار را یک مقداری سخت کرده است و همین 
مجوز گرفتن است که امروز باید اصلاح شود. وی با بیان این که ما باید اول اعتراض 
را از سایر موارد جدا کنیم، عنوان کرد: ما باید اعتراض را از اغتشاش، تخریب اموال و 
توهین جدا کنیم. البته این یک مقوله ای است که نیازمند کار فرهنگی است. یعنی ابتدا 
مردم باید این را متوجه شوند. متاسفانه یک عده ای اعتراض را مساوی با اغتشاش، 
آتش زدن و شکســتن می دانند و یک تابویی ساخته اند که اعتراض یعنی مقابله با  
نظام و مخالف جمهوری اسلامی بودن است که این اشتباه است. بنابراین باید اولا 
یک کار فرهنگی بین مردم و مسئولین  انجام شود. این نماینده مجلس تاکید کرد: 
باید مشخص کرد  اعتراض به معنی مخالفت با نظام و جمهوری اسلامی نیست، 
در سمت مردم هم کار فرهنگی شود که ظرفیت اعتراض را داشته باشند. باید بدانند 
اعتراض حق شان است نه اینکه بزنند و بشکنند و الفاظ ناهنجار و ساختارشکنانه 

بگویند یا در فضای مجازی از کاه کوه بسازند.
وی تاکید کرد: متاسفانه چون دشمن ما در بحث رسانه  قوی است سریع می آید 
اعتراض که حق مسلم مردم ماست و در کشورهای خودشان و در کشورهای غربی 
بسیار بزرگ تر رخ می دهد را با جنگ رسانه ای سریع به مخالفت با نظام می چسباند.

این عضو کمیســیون شوراها و امور داخلی کشــور ادامه داد: باید به لحاظ 
فرهنگی روی مردم کار شود  و  گفته شود اعتراض حق تان است و قانون اساسی 
آن را به رسمیت شناخته است و قواعد دموکراسی هم این  را می گویند اما شکستن و 
الفاظ ناروا به کار بردن و  حرف های بی ربطی در فضای مجازی منتشد کردن صحیح 
نیست، این دیگر به معنی اعتراض نیست به نظر من باید کار فرهنگی در مورد ۲ 
طرف هم مردم و هم مسئولین صورت گیرد. وی افزود: منتظر هستیم دولت لایحه 
را به مجلس بفرستد. البته ما هم در این مجلس و هم مجلس گذشته ۲ طرح داشتیم ؛ 
متاسفانه به جایی نرسید. این دوره هم مجلس تمام شد. این عضو کمیسیون شوراها 
و امور داخلی کشور عنوان کرد: در دوره قبل اصطلاحا ً دیوان عدالت اداری آمد آن 
مصوبه که دولت و شورای شهر جاهای خاصی را در تهران مشخص کرده بودند 
ابطال کرد که این امر می توانست شروع خوبی باشد، اما متاسفانه  آمدند ابطال کردند.  
ابوترابــی گفــت: اما در حــال حاضر جلوی درب مجلس هر روز شــاهد 
اعتراضات مســالمت آمیز هستیم، مردم  می آیند حرفشان را به گوش مسئولین و 
نمایندگان می رســانند. جای خوبی را هم مجلس تعیین کرده  که درب شــمالی 
اســت. عادی هم شده اســت هر روز تقریباً یک یا دو گروه برای احقاق حق شان 
طبق قانون اساســی می آیند اعتراض می کنند، بعضا نمایندگان بین شان می روند 
می خواهم بگویم بدون اینکه قانون اینچنینی  داشته باشیم این مساله در حال اجرا 
شدن  است ما فقط باید این مطلب را قانونی کنیم که این حضور قانونی باشد که 

سال هاست اجرا می شود.

سرویس سیاسی- نایب رئیس مجلس در پاسخ به تذکر یک نماینده مبنی بر 
اینکه هیئت رئیسه باید طرح مربوط به فضای مجازی را در دستورکار مجلس قرار 

دهد، گفت: این طرح در دستورکار مجلس قرار می گیرد.
مهرداد ویس کرمی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در تذکری شفاهی، 
بیان کرد: طرح مربوط به فضای مجازی یک بار با رأی مجلس به صورت اصل ۸۵ 
یعنی بررسی و تصویب در کمیسیون ویژه تصویب شد و بعد با جوسازی در این 
موضوع تشکیک به وجود آمد و در صحن رأی گیری شد و صحن برای بار دوم به 

بررسی این طرح در کمیسیون مشترک رأی داد.
وی متذکر شد: به علت جوسازی داخلی که عمدتاً در خارج از کشور هدایت 
می شد، ادامه کار کمیسیون درباره طرح مذکور متوقف شد. در یک جلسه غیرعلنی 
مجلس هم به صورت غیرمتعارف رأی استمزاجی گرفته شد که در آن جا هم آرای 
مخالف و موافق نزدیک به هم بودند و در نهایت موضوع به صحن برگشت و از 
ادامه کار کمیسیون جلوگیری شد. نماینده مردم خرم آباد در مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: ســه ســال از عمر مجلس می گذرد و ما هنوز یک قانون درباره فضای 
مجازی نداریم که مطالبه رهبری است. جنگ ترکیبی اخیر و فیلترینگ هم نشان داد 
که فیلترینگ منتظر قانون گذاری مجلس شورای اسلامی نمی ماند و این عیب بزرگ 
مجلس اســت که قانون گذاری را رها کرده و تصمیم گیری درباره فضای مجازی 

ندارد. هیئت رئیسه باید این موضوع را در دستورکار مجلس قرار دهد.
وی ادامــه داد: بایــد صحن مجلس درباره ادامه کار کمیســیون مشــترک 
تصمیم گیری کند. از خرداد ماه به من قول دادند که این موضوع را بررسی می کنند 
و چند ماه دیگر به خرداد می رسیم و قرار است دوباره خدمت حضرت آقا برویم. 
با چه رویی می خواهیم بگوییم که فضای مجازی ما قانون ندارد؟ چرا در جمهوری 
اسلامی قانونی برای فضای مجازی نداریم، این در حالی است که فضای مجازی 
بسیاری از کشورها قانون مند است. ویس کرمی گفت: چرا شهامت انقلابی بودن را 
از دست داده ایم و چهار تا بچه برای ما تصمیم گیری می کنند؟ اگر با هشدار ولی امر 
مسلمین از خواب بیدار نشویم، با لگد دشمن بیدار می شویم که اغتشاشات اخیر 

همه چیز را به خوبی نشان داد.
عبدالرضا مصری که ریاست جلسه را بر عهده داشت در واکنش به این تذکر، 
گفت: بیش از ۱۰ جلسه بنده خدمت شما و دوستان دیگر بودم که ساعت ها مسئله 
را مطرح کردید. شما صبح امروز هم به بنده گفتید که این موضوع در جلسه علنی 
مطرح نشود اما الان می گوئید در جلسه علنی مطرح شود؟ ما ان شاءالله این موضوع 
را در دستورکار می گذاریم. نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بیش 
از ۱۰ جلسه کار محتوایی درباره طرح مذکور انجام شده و کار متوقف نشده است، 
اظهار داشت: بسیاری از وظایف در اختیار شورای عالی فضای مجازی است، پس 
کشور معطل نبوده است. شورای عالی فضای مجازی و شورای عالی امنیت ملی 
اختیار تام داشته و خیلی خوب هم عمل کردند که آثار آن را می بینید. اما ان شاءالله 

این طرح در صحن مجلس مطرح می شود.

ابوترابی نماینده مجلس شورای اسلامی:

برخی این تابو را ساخته اند که اعتراض 
یعنی مقابله با نظام

مصری در جلسه علنی:

طرح مربوط به فضای مجازی در دستورکار 
مجلس قرار می گیرد

سی استاد 

شاکی شدند

شاخص ترین آسیب روحانیت 

افزایش ۱۰۰ درصدی 

تکذیب دستگیری 

مشمول عفو رهبری 

فوتی نداشته است

آمدن نخبگان کشور های دیگر 

اخبار ویژه ...

سعید سمنانیان، رییس اسبق دانشگاه تربیت مدرس، مشاور وزیر علوم 
در دولت یازدهم و عضو فرهنگستان علوم گفت : آمریکا بعد از جنگ جهانی 
دوم، یکی از دانشمندان آلمانی به نام فون براون را جذب می کند که بعد ها پدر 
سیســتم موشکی این کشور می شود. همین آمریکا پس از فروپاشی شوروی 
که دشمنش بود، دانشمندان فیزیک و ریاضی و ... شوروی را در دانشگاه های 
خود جذب می کند تا خود را قوی تر کند. اما در کشــور ما به فردی ایرانی که 
بیست سال در یک کشوری پیشرفته تحصیل و تدریس کرده و طبعا دو تابعیتی 
است، می گوییم تو خطرناکی و اجازه نداری در اینجا تدریس کنی؛ یعنی ما با 
برخورد های امنیتی در جذب نیروی خودمان هم ضعف نشان می دهیم. نیروی 
امنیتی نمی تواند برای سیستم علمی کشور تصمیم گیر خوبی باشد؛ بنابراین، 
تاکید می کنم شــرایط دانشگاهی ما خوب نیست و نیاز به تصمیم گیری های 
عاقلانه و پخته دارد. در یک دانشکده دانشگاه تهران از ۷۰ استاد، حدود سی 
تن مهاجرت کرده اند و تعدادی از بقیه هم درصدد مهاجرت هســتند. این ها 

افرادی هستند که مملکت خود را دوست دارند، اما شرایط مناسبی ندارند. 

حجت الاســلام ابراهیم حمیدی درباره آخرین وضعیت پرونده قضایی 
بالگرد ساقط شــده حامل وزیر ورزش و جوانان در شــهر بافت اظهار کرد: 
تعدادی از مصدومان حادثه ســقوط بالگرد حامل وزیر ورزش و جوانان به 
عنوان شــاکی وارد پرونده سقوط بالگرد شده اند و علاوه بر خسارات  جانی، 
قصور و تقصیر های احتمالی نیز مورد توجه اســت. وی بیان داشت: سقوط 
بالگرد هلال احمر حامل وزیر ورزش و جوانان در شهر بافت خسارت جانی 
و مالی داشــت و افرادی مصدوم شــدند و یک تن هم درگذشت. رئیس کل 
دادگستری استان کرمان ادامه داد: در آغاز این اتفاق پرونده ای در دادگستری 
شهرســتان بافت تشکیل شــد و بازپرس ویژه برای رسیدگی به پرونده قرار 
گرفت و در حال رسیدگی و کار های کارشناسی تیم های کارشناسی برای پی 

بردن به علت حادثه هستند.

نماینده ولی فقیه در خراســان رضوی گفــت: تعبیری که با نام »جنگ 
ترکیبی« به شــرایط امروز کشور گفته می شود، دلالت بر حقیقتی آشکار دارد 
که بر مبنای آن، دشــمن و جبهه باطل از تمام توان خود برای براندازی نظام 
استفاده می کند. سید احمد علم الهدی، روز دوشنبه در همایش توانمندسازی 
فرماندهان حوزه ها و پایگاه های ســازمان بسیج اساتید، طلاب و روحانیون 
کشور در مشهد، افزود: نو اندیشی ها و دگراندیشی های انحرافی، شاخص ترین 
آسیب جریان روحانیت است. وی بیان کرد: بسیج جامعه روحانیت باید بتواند 
با اســتفاده از جســارت ذاتی طلاب به موازات تقابل با تحجر، در مقابل دگر 
اندیشی های انحرافی هم ایستادگی کند و هدایتگر بینش های انقلابی در مسیر 

دفاع از ارزش ها باشد.

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشــور بیان کرد: اینکه 
تمام مسئولان اعلام می کنند سال گذشته ۵۷ درصد مزد افزایش پیدا کرد، اگر 
بخواهیــم دقت کنیم می بینیم از نظر ریالی حدود یک میلیون و تا ۱.۵ میلیون 
تومان افزایش یافت. با توجه به اینکه کف دریافتی کارگران بسیار پایین است، 
افزایــش ۵۷ درصدی هم مبلغ زیادی بــه حقوق کارگر اضافه نکرد. به طور 
مثال اگر هم اکنون ۱۰۰ درصد به حقوق افزوده شــود، بازهم دستمزد با خط 
فقر فاصله چشــمگیر دارد. وی گفت: مطابق ماده ۴۱ قانون کار و تبصره ۲، 
دســتمزد باید متناسب با نرخ تورم هزینه های سبد معیشت را تأمین کند. اگر 
دستمزد بر مبنای سبد معیشت نباشد، خانواده کارگران را دچار مشکل می کند.

محمدرضا میرتاج الدینی عضو کمیســیون برنامه بودجه مجلس درباره 
جزئیات جلسه غیرعلنی با اشاره به اینکه موضوع مسمومیت دانش آموزان نیز 
در این جلسه مطرح شد ، گفت : با گزارش های ارائه شده تمام عوامل پشت 
پرده این اتفاقات دستگیر شدند و کسانی که بعمد در این ماجرا دست داشتند 
به اشد مجازات با آن ها برخورد خواهد شد. با این حال، محمد علی محسنی 
بندپی ، با اشاره به جلسه غیرعلنی مجلس و بررسی موضوع مسمومیت دانش 
آموزان و ادعای این نماینده درمورد دســتگیری همه عوامل این موضوع در 
کشــور، گفت: اصلًا در این جلسه درباره دستگیرشدگان عوامل مسمومیت 
دانش آموزان صحبتی صورت نگرفت. وی تاکید کرد: در این جلسه قالیباف 
تاکید داشت در سلسله برنامه هایی که دشمن برای ایجاد نارضایی در بین مردم 
دارد، تحریک بانوان را نیز در دستور کار خود قرار داده که باید به هوش باشیم 

و این موضوع را هم پیگیری کنیم. 

امیر هاشمی، مدیر روابط عمومی دیوان عالی کشور نوشت: حسب  فرمان 
عفو مقام معظم رهبری و دستور  ریاست محترم قوه قضائیه پرونده اختلاف 
در صلاحیت متهم آقای  کســری نوری که مشــمول عفو مذکور شده است، 
خارج از نوبت رسیدگی و در اسرع وقت جهت ادامه مراحل قانونی به محاکم 

دادگستری استان فارس عودت داده شد.

معاون درمان وزارت بهداشــت گفت: مســمومیت دانش آموزان فوتی 
نداشــته و ۱۳۰۰۰ دانش آموز تحت معالجه قرار گرفته و درمان شدند. سعید 
کریمی در کنفرانس یک روزه مدیریت و برخورد با آســیب های شیمیایی که 
توسط معاونت آموزش و پژوهش سازمان نظام پزشکی در محل این سازمان 
برگزار شــد، با اشاره به این که در مورد وقایع اخیر، آنچه مهم است مدیریت 
مراجعه کنندگان به مراکز درمانی است، اظهار کرد: خوشبختانه تاکنون فوتی 
در بین دانش آموزانی که در اثر مســمومیت به مراکز درمانی مراجعه کرده یا 
اورژانس بر بالین آن ها رفته اســت، نداشتیم. وی با اشاره به این که همچنین 
مریض بدحالی که نیاز به بستری طولانی مدت داشته باشد در بین مراجعین 
حوادث اخیر نداشته ایم، افزود: آموزش به مدیران مدارس و همچنین والدین 
دانش آموزان در حال انجام است تا بتوانند مدیریت صحنه را در این حوادث 

به خوبی انجام دهند.

علــی اکبر صالحــی گفت : زمانی که در وزارت امــور خارجه بودم، 
تلاش هــای بســیاری کردم تا به مهاجرانی که تاجــر و کارآفرین و نخبه و 
عالم هستند، تابعیت دهیم، ولی افتخار ما این بود که از ابتدای رژیم گذشته 
تاکنون تنها ۱۶۰۰ تابعیت صادر شده است و این سوال مطرح می شود که این 
امر افتخار محســوب می شود، در حالی که در امریکا در ثانیه ۱۶۰۰ تابعیت 
صادر می کنند. اگر ما نمی توانیم نخبگان را در کشــور نگه داریم، لااقل راه 
آمدن نخبگان کشــور های دیگر به کشــور را هموار کنیم تا به ایران بیایند. 
وی با تاکید بر اینکه اگر کشور از نخبگان خالی شود، ایران درست نخواهد 
شــد، از ستاری خواست اکنون با توجه به جایگاهی که دارد و اعتقادی که 

مقام معظم رهبری به وی دارد، حسن استفاده را برای رفع چالش ها ببرد.
چه می شــود که در زمانی حافظ و ســعدی و در زمان دیگری ابن سینا 
و فارابی می آیند و بناگاه خاموش می شــویم؟ ما نیاز به اکوسیستم نخبگان 

داریم.

مــا اصلاح طلبان از دولت آقای روحانــی حمایت کردیم اما آیا مگر دولت روحانی 
دولــت اصلاح طلبی بود؟ اکثریت مجلس هم حتی اصلاح طلب نبودند.ما فقط یک 
دولــت را دولــت اصلاح طلب می دانیم و آن هم دولت آقای خاتمی اســت و لا غیر.


